

KOMENTAR

MENGENDERKAN PENGLIBATAN INDONESIA DALAM MISI PENGAMAN PERTUBUHAN BANGSA-BANGSA BERSATU^Σ

MACHYA ASTUTI DEWI*

ABSTRAK

Pengajian Gender dan Keamanan semakin mendapat perhatian dalam disiplin Hubungan Antarabangsa. Perkembangan mutakhir ini semakin menuntut pemahaman gender yang baik; secara khusus dalam konteks sumbangan kepada keamanan dunia melalui penglibatan dan aktivisme wanita dalam misi penjagaan keamanan antarabangsa. Tentera wanita Indonesia telah menyumbang terhadap misi menjaga perdamaian di negara-negara yang terkena dampak konflik seperti dalam misi UNIFIL di Lebanon. Dengan memberi tumpuan kepada isu penghantaran tentera wanita Indonesia dalam Misi Penjagaan Keamanan PBB, makalah ini membincangkan konsep gender dan peranan dalam misi keamanan global, dengan tumpuan khusus kepada keterlibatan wanita Indonesia dalam pasukan pengaman PBB. Kaedah penyelidikan kualitatif telah digunakan dalam kajian ini dengan memanfaatkan kedua-dua sumber primer dan sekunder dalam bentuk laporan rasmi, serta artikel dari buku, majalah dalam bentuk bercetak, dan juga yang diperolehi dari sumber online yang berautoriti. Hasil penelitian membuktikan bahawa melalui penglibatan wanita Indonesia dalam Misi Menjaga Keamanan PBB, Indonesia bukanlah aktor negara tanpa gender. Secara tidak langsung, patriarkalisme yang menjadi ciri negara yang melebihi lelaki (maskulin) sedang mengalami transformasi dengan penglibatan wanita dalam sektor keselamatan yang kritikal ini. Dalam erti kata lain, posisi wanita semakin mendapat pengiktirafan. Kedua, peranan yang dilakukan oleh tentera dan polis wanita Indonesia dalam Misi penjagaan Keamanan PBB adalah refleksi aktiviti politik tingkat tinggi (*high politics*). Namun, uniknya melalui peranan wanita khususnya dalam membantu agenda pemulihan pasca konflik, agenda keamanan antarabangsa juga boleh diselesaikan melalui aktiviti yang dikaitkan sebagai *low politics*.

Kata Kunci: Gender dan Pengajian Keamanan, mengenderkan perspektif Indonesia, meningkatkan pennglibatan wanita dan sensitiviti gender dalam keterlibatan Indonsia dalam misi keamanan PBB; Indonesia di PBB.

© **Hak cipta:** Para Penulis. 2022. Diterbitkan oleh Penerbit UKM bagi pihak SPHEA, FSSK UKM dan MPAT. Ini adalah artikel Akses Terbuka (Open Access) yang diedarkan menerusi syarat Lesen bebas karya yang tidak berhak cipta (creative common (CC): <https://creativecommons.org/licenses/by/4.0/>), yang membenarkan penggunaan, pengedaran dan pengeluaran semula tanpa had dalam mana-mana medium dengan syarat karya asal dipetik dengan betul dan tepat (diterbitkan SINERGI).

^Σ **Maklumat artikel:** Tarikh penghantaran: 5 Januari 2020; Tarikh penerimaan: 15 July 2021; Tarikh Penerbitan: 31 Disember 2022.

* **Penulis:** Machya Astuti Dewi, PhD. Dekan, Fakultas Ilmu Sosial dan Ilmu Politik (FISIP) Universitas Pembangunan Nasional, Yogyakarta, Jl. Barbasari 2 Yogyakarta, Indonesia. Email: macha@upnk.ac.id

COMMENTARIES**ENGENDERING INDONESIA'S INVOLVEMENT IN THE UNITED NATIONS PEACEKEEPING OPERATION (UNPKO)**MACHAYA ASTUTI DEWI

ABSTRACT

Gender and Peace Studies are gaining more and more attention in International Relations. Recent developments increasingly demand a good understanding of gender aspects, specifically in the context of contribution to world peace through women's involvement and activism in international peacekeeping missions. Indonesian female soldiers have contributed to peacekeeping missions in conflict-affected countries, such as the UNIFIL mission in Lebanon. By focusing on the issue of the deployment of Indonesian women soldiers in UN Peacekeeping Missions, this article has discussed the concept of gender and roles in global peace missions, with a particular focus on the involvement of Indonesian women in UN peacekeeping forces. Qualitative research methods have been used in this study by utilizing both primary and secondary sources in the form of official reports, as well as articles from books, articles, and magazines in printed form, as well as those obtained from authoritative online sources. Research results prove that through the involvement of Indonesian women in the UN Peacekeeping Mission, Indonesia is not a genderless national entity. Indirectly, the patriarchy characteristic of the masculine state is seen to have experienced a transformation with the involvement of women in this critical security sector. In other words, women's position is gaining recognition. Secondly, the role played by the Indonesian military and policewomen in the UN Peacekeeping Mission is a reflection of high-level political activity. However, uniquely through the role of women, especially in helping the post-conflict recovery agenda, the international peace agenda can also be resolved through activities associated with low politics.

Keywords: *Gender and Peace Studies, engendering Indonesian perspective, increasing women's involvement and gender sensitivity in Indonesia's involvement in the United Nations (UN) peacekeeping operation, Indonesia at the UN*

Pengenalan

Perspektif Gender dalam usaha meningkatkan keamanan antarabangsa kian mendapatkan perhatian dalam bidang Hubungan Antarabangsa. Pelbagai isu keselamatan yang berkembang mutakhir ini semakin menuntut pemahaman yang baik mengenai keperluan menurut pandangan gender dalam konteks keamanan dunia. Ini termasuklah dalam perbincangan isu-isu konflik atau punca ketidakamanan serta bagi menjelaskan kondisi sehingga terjadinya peristiwa di luar nalar kefahaman yang dianggap "normal" oleh masyarakat. Penglibatan wanita sebagai pengebom berani mati atau wanita sebagai agen keselamatan serta pasukan tenteraa. Perspektif gender turut menyetengahkan tema yang berkaitan dengan konflik berasaskan gender (*gender-based conflict*) atau penggunaan elemen seksual dalam kekerasan terhadap mangsa, keganasan politik atau terrorisme. Mengambil kira realiti sosial ini telah terjadi dalam pelbagai peristiwa konflik antarabangsa, mengangkat tema gender, pemerksaan wanita serta aktivisme wanita sebagai suatu objek dan subjek kajian tidak dapat dielakkan atau tidak boleh dipandang sepi. Oleh yang demikian, Pengajian Gender dan Feminisme dalam politik antarabangsa menegaskan keperluan bagi sesebuah penyelidikan menyetengahkan teman wanita, sensitiviti gender atau keselamatan wanita (*women security*) dalam mengupas keterlibatan pasukan keselamatan serta pertahanan negara yang menyertai operasi Penjaga Keamanan (*peacekeeping operation*) Pertubuhan Bangsa-Bangsa Bersatu (PBB). Hal ini menjadi antara sebab yang mendasari usaha-usaha Perhimpunan Agung PBB (UNGA) dan Majlis Keselamatan Tetap PBB (UNSC) untuk meluluskan Resolusi 1325. Oleh yang demikian, perkembangan semasa ekoran daripada Resolusi 1325 PBB disifatkan sebagai suatu anjakan paradigma global dan telah mengubah landskap politik antarabangsa sehingga agenda gender mula menjadi sebahagian wacana dan usaha-usaha bagi meningkatkan keamanan dan keselamatan antarabangsa. Hakikat ini yang disebut sebagai mengenderkan (*engendering*) atau menyetengahkan sudut pandangan gender dalam sebarang perbincangan atau menggunakan instrumen dalam Piagam PBB (*UN Charter*) dalam sebarang bentuk usaha melestarikan keamanan (*sustaining peace*). Untuk itu, UNSC mewajibkan negara-negara anggota untuk melibatkan wanita dalam rundingan damai (*peace negotiation*) atau proses damai (*peace process*) serta dalam aktiviti-aktiviti pembinaan keamanan (*peacebuilding*) dan pembinaan semula (*rebuilding*) masyarakat pasca konflik (*post-conflict society*). Hal ini jelas menunjukkan bahawa aspek gender mendapatkan perhatian yang penting dalam perspektif keamanan antarabangsa (Sjoberg 2009, 186).

Justeru, dalam makalah ini, penulis berhujah wujudnya keperluan untuk pasukan keselamatan Indonesia yang terlibat dan menjadi sebahagian misi keamanan dunia PBB dapat mengambil kira perspektif gender atau menjayakan sebarang usaha untuk merealisasikan hasrat mengenderkan sumbangan Indonesia dalam PBB. Kupasan perbincangan pada bahagian seterusnya akan mengupas wanita dan gender dalam politik antarabangsa. Pada bahagian kedua, realiti perspektif Gender dalam isu-isu keamanan global akan disentuh. Pada bahagian ketiga, perbincangan mengupas sejarah dan perkembangan penglibatan wanita dalam sektor pertahanan keamanan (*peace defence*). Pada bahagian akhir, makalah turut mengupas latar belakang pengiriman pelbagai individu wanita Indonesia sehingga menadikan penglibatan mereka dalam pasukan

penjagaan keamanan PBB beserta pengalaman-pengalaman beberapa pegawai wanita Indonesia yang pernah bertugas dalam misi tersebut.

Lensa Sejarah: Wanita, Gender dan Feminisme dalam Politik Antarabangsa

Dalam imbasan sejarah dunia, keterlibatan wanita dalam politik, masyarakat serta aktiviti keamanan antarabangsa bukanlah suatu perkara baharu kerana wujud pelbagai bukti yang ketara dan menunjukkan penglibatan wanita semenjak dari zaman tercetusnya Perang Dunia Pertama. Pada 1914, tokoh wanita bernama Rosika Schwimmer dari Hungari dan Emmeline-Pethick Lawrence dari United Kingdom (UK) telah mengembara ke serata negeri di Amerika Syarikat (AS) dan berkempen meminta sokongan daripada kaum wanita AS mendesak usaha untuk mengakhiri perang dunia di negara-negara Eropah. Hal ini mendapat perhatian langsung Jane Addams dan beliau telah mengadakan pertemuan dengan aktivis wanita di Washington DC pada tahun 1915. Hanya pada penghujung abad ke-19, wanita Eropah dan AS perempuan di Eropah dan Amerika Serikat telah membentuk pertubuhan keselatan. Tokohnya antara lain Marie Geogg (Swiss) yang mendirikan *The Association Internationale des Femmes*. Sementara itu Bertha Von Sutter (Wina) menerbitkan buku *Lay Down Your Arms* yang banyak dirujuk oleh para aktivis perdamaian antarabangsa (Tickner and True 2018).

Mengambil kira fenomena keterlibatan wanita dalam ahenda PP, adalah wajar untuk makalah ini menjawab dan memperdebatkan persoalan mengenai bagaimana dengan peranan wanita Indonesia? Di Indonesia pelbagai pergerakan sivil, hak asasi manusia (HAM) serta pergerakan sosial dan aktivis wanita tempatan secara dasarnya amat menyokong Agenda Wanita, Keamanan dan Keselamatan PBB (*UN Women, Peace and Security*), khususnya yang berkaitan dengan usaha mengalakkan dan meningkatkan jumlah serta pengiktirafan peranan wanita dalam Misi Kemamanan PBB (*UN Peace Operation*), khususnya dalam pelbagai bidang, termasuk pencegahan dan penyelesaian konflik (*conflict prevention and resolution*), penjagaan perdamaian (*peacekeeping*), pembangunan keamanan (*peacebuilding*), dan pembangunan jangka panjang (*long-term development*).

Wujud banyak bukti yang menunjukkan peranan positif pegawai wanita dalam pasukan pertahanan dan pegawai polis wanita di Indonesia telah menyumbang secara langsung terhadap pelbagai mandat dan misi penjaga keamanan di negara-negara yang bergelumbang dengan konflik. Salah satunya terlibat sebagai penjaga perdamaian PBB dalam Kontingen Garuda pada misi UNIFIL di Lebanon. Dengan merujuk isu penghantaran tentera dan polis perempuan Indonesia dalam Misi Pemeliharaan Perdamaian PBB maka tulisan ini telah dirangka untuk membahaskan keterkaitan antara konsep gender dan keamanan global.

Gender dan Realiti Kemanan Global

Banyak kajian telah membahas topik keamanan global menggunakan perspektif gender. MacKenzie (2009) menunjukkan perkaitan rapat antara mengenai kefahaman proses desekuritisasi mantan pejuang wanita dengan ketidakcekapan usaha-usaha dalam proses

pelucutan senjata, demobilisasi, dan reintegrasi (DDR) di Sierra Leone. Manakala kajian McEvoy (2009), menunjukkan bahawa melibatkan perempuan pejuang dalam negosiasi memiliki implikasi yang penting bagi menentukan isi perjanjian dan keberhasilan gencatan senjata. Sementara itu Hudson (2008) berpendapat bahawa kesedaran feminis Afrika melibatkan wanita dalam pembangunan perdamaian membuat proses berjalan lebih efisien (dipetik dalam Sjoberg 2009, 195).

Namun memasukkan lensa gender dalam pembangunan kapasiti dalam aktiviti pembinaan keamanan (*capacity building in peacebuilding activity*) tidak begitu mudah. Salah satu cabaran yang dihadapi adalah pendirian sesebuah negara mengenai sifat serta sistem patriarki dalam usaha pembinaan masyarakat semula, Enloe (2003) berpendapat bahawa patriarki mendasari "orang-orang yang menndakwa bentuk maskulin tertentu dengan alasan untuk melindungi orang-orang yang kurang maskulin atau wanita yang sifatnya lemah." Proses ini terjadi dalam pembentukan identiti nasional negara. Sebagaimana halnya perihal lelaki, semakin banyak negara membentuk identiti nasional mereka dengan norma-norma maskulin hegemonik dan semakin mereka akan meningkatkan posisi mereka, serta meningkatkan kredibilitas mereka. Dengan demikian, negara akan terus-menerus melakukan cara-cara maskulin dan mewujudkan unsur-unsur maskulin hegemonik (Wadley 2010, 49-50). Konstruksi maskulin negara membentuk hubungannya dengan perempuan. Seringkali negara menempatkan perempuan sebagai sebuah kategori sosial dan memperlakukan mereka dengan tujuan-tujuan tertentu, misalnya sebagai isteri, ibu, pekerja, aktivis, politikus dan sebagainya yang kesemuanya akan berkaitan dengan peranan negara (Pettman 1992)

Dalam masa yang sama, penting untuk mengakui kompleksiti menjelaskan atau memahami kepelbagaian pandangan yang wujud dalam sub-disiplin atau sub-teori Feminisme. Ini kerana sub-teori tersebut mempunyai pandangan yang berbeza dan tidaks emua pendukung aliran Feminisme itu saling bersetuju antara satu sama menjelaskan atau mentafsir fenomena dan objek keselamatan wanita dalam soal pembinaa keamanan. Hal ini sangat dipengaruhi oleh pelbagai faktor: sifat kebangsaannya, rasnya, etnik, kelas, umur, dan bentuk-bentuk Feminisme tertentu. Sebagai contoh Feminisme Liberal memandang positif usaha merekrut perempuan sebagai pasukan tentera kerana ini akan memupuk sifat kepercayaan pada konsep kesetaraan (*equality*) dan seterusnya mengikis dominasi lelaki (*male dominant*). Dalam hal ini, muncul perdebatan antara apa yang disebut Feminisme Kesetaraan dan Feminism Perbezaan (Bacchi 1990). Mereka yang mencari kesetaraan perempuan menentang pembebasan perempuan daripada diwajibkan untuk menyertai atau dikerah untuk menjadi pegawai tentera, perajurit yang berperang. Sementara itu pendukung Feminisme yang berfokus pada perdebatan tentang peningkatan partisipasi dan kuantiti wanita dalam aktiviti perang dan kehidupan mereka sebagai tentera wanita menghadapi tentangan untuk menjelaskan keperluan atau justifikasi keterlibatan wanita dalam wacana perang. Beberapa pemikir Feminisme berpendapat bahawa kawalan lelaki secara multak terhadap penggunaan kekerasan yang sah (*legitimate use of force*) harus dilawan jika wanita ingin meraih status kewarganegaraan yang sama, dan mereka berpendapat bahawa kemasukan perempuan sebagai tentera akan mengubah struktur

ideologi ketenteraan yang dianggap tidak lagi maskulin atau kuat kerana konotasi wanita dan sifat-sifat feminin sebagai lembut atau lemah (Stiehm 2000).

Perhatian terhadap keterlibatan wanita juga telah menjadi aspek penting dalam strategi penjagaan kewanitaan PBB. Pada tahun 2000 PBB mengeluarkan Resolusi 1325 yang menekankan kepentingan melibatkan partisipasi lelaki dan wanita untuk melindungi keamanan dunia serta membudayakan gender dalam misi penjagaan keamanan (PBB 2016). Memaksimumkan peranan wanita dalam operasi penjagaan keamanan adalah antara inisiatif PBB untuk menangani salahlaku dan gangguan seksual serta pencabulan hak asasi manusia semasa terjadinya konflik. Menurut PBB, keterlibatan wanita dalam misi penjaga keamanan dapat membantu keberkesanan bantuan kemanusiaan, terutama yang berfokus pada perempuan dan kanak-kanak, termasuk dalam usaha melindungi mereka yang lemah dari ancaman gangguan seksual. Semenjak pengistiharan Resolusi 1325 PBB secara rasmi, Perhimpunan Agung PBB telah mengeluarkan enam resolusi lanjutan untuk memperkuatkan peranan wanita dalam operasi penjagaan kewanitaan. Ini termasuk resolusi 1820 (2008), resolusi 1888 (2009), resolusi 1889 (2009), resolusi 1960 (2010), resolusi 2106 (2013), dan resolusi 2122 (2013). Melalui resolusi baharu dan perluasan mandat tersebut, PBB telah memberikan peluang dan ruang yang agak besar bagi wanita untuk membuktikan keupayaan mereka dalam penjagaan kewanitaan dan kewanitaan antarabangsa. Jabatan Operasi Penjagaan Kewanitaan PBB (UN DPKO) telah menekan tiga usaha utama, yaitu: 1) penglibatan pakar nasihat gender dalam misi kewanitaan; 2) peningkatan jumlah wanita dalam operasi penjagaan kewanitaan; dan 3) latihan peningkatan kesedaran sivik tentang kepentingan dan sensitiviti gender dalam tugas seorang pegawai PBB (Lyytikäinen 2007).

Resolusi 1325 (2000) oleh Majlis Keselamatan Tetap PBB (UNSC) menekankan bahawa wanita memainkan peranan penting dalam pembinaan kewanitaan dan kewanitaan dunia. Majlis juga memperluaskan penandas dan skop rangka kerja untuk memajukan kepimpinan wanita dalam proses damai dan pembinaan kewanitaan, termasuk dalam gesaan segera menangani keganasan seksual sewaktu konflik secara menyeluruh dan berkesan. Resolusi 1325 menyatakan tentang kesetaraan wanita dan lelaki dalam partisipasi dan keterlibatan penuh mereka sewaktu mempertahankan dan menyebarkan aktiviti dalam operasi penjagaan dan pembinaan kewanitaan. Menurut Mantan Setiausaha Agung PBB, Ban Ki-Moon, sesuatu usaha yang sekalipun perlahan tapi jelas, budaya kualiti gender dan pembudayaan yang memperkasakan hak wanita turut menyokong kelestarian objektif pembinaan kewanitaan yang sedang berlangsung (ASEAN 219a)

Pasukan Penasihat Gender yang dibentuk PBB akan membantu pegawai wanita yang terlibat dalam proses penjagaan kewanitaan, sekaligus melindungi mereka daripada sebarang bentuk potensi dan ancaman kekerasan seksual. Hal ini membantu pegawai wanita untuk terlibat dalam proses pemilihan dan memberikan mereka sokongan dalam konteks aktiviti kewanitaan seperti pelucutan senjata (*disarmament*), demobilisasi (*demobilisation*), reintegrasi (*reintegration*) dan perbicaraan keadilan (*legal arbitration*). Selain itu, PBB juga memberikan latihan gender bagi pasukan penjaga kewanitaan mereka sebelum mereka ditempatkan di area misi. Menurut Institusi

Penelitian dan Pelatihan Antarabangsa PBB untuk Kemajuan Perempuan (UN-INSTRAW 2007), pelatihan gender adalah persyaratan yang harus dilakukan oleh pasukan penjaga perdamaian PBB sebelum mereka ditugaskan ke misi penjaga perdamaian. Ini bertujuan untuk meningkatkan kesadaran gender mereka, meningkatkan pelaksanaan mandat yang efektif dan mengurangi potensi perilaku berbahaya dari personel penjaga perdamaian yang mungkin bertabrakan dengan dasar misi. Pelatihan gender dilakukan setidaknya dua kali baik selama program pelatihan pra-penempatan di negara yang menyumbang dan satu kali ketika mereka tiba untuk melakukan misi. Pelatihan dasar atau utama kesadaran gender adalah tanggung jawab negara penyumbang PBB sebelum pasukan mereka pergi. Sampai sejauh mana pelatihan diterima, tergantung pada dasar dan prioritas negara (Lyytikäinen 2007).

Dalam hal jumlah personel, melalui usaha yang dilakukan oleh UN DPKO, telah terjadi peningkatan dalam penyebaran penjaga perdamaian perempuan. Jumlah perempuan yang terlibat dalam pemeliharaan perdamaian PBB terus meningkat. Pada tahun 1993 jumlah perempuan hanya 1% dari total pasukan penjaga perdamaian PBB. Namun pada 2014 jumlahnya meningkat menjadi 3% dari personel ketenteraan dan 10% dari personel polis. Total jumlahnya sekitar 125.000 perempuan (PBB 2016). Peningkatan pesat peranan perempuan menunjukkan kemampuan mereka untuk dapat bekerja sebaik laki-laki dalam misi penjaga perdamaian. Ini juga telah dibuktikan dengan pencapaian perempuan sebagai pemimpin dalam menjaga perdamaian. Pada 2014, Mayor Jenderal Kristin Lund dari Norwegia terpilih menjadi pemimpin kegiatan penjaga perdamaian PBB di Siprus (PBB 2014). Sebagaimana dinyatakan di laman web Perserikatan Bangsa-Bangsa, keterlibatan perempuan dalam pemeliharaan perdamaian memiliki peranan penting. Pertama, adalah memberdayakan perempuan di negara tuan rumah di mana pemeliharaan perdamaian dilakukan. Kedua, penjaga perdamaian perempuan dapat menjadi mediator untuk menangani keperluan khusus mantan gerilyawan perempuan selama masa demobilisasi, membantu mereka dalam proses reintegrasi dengan masyarakat sivil (PBB 2016). Ketiga, mereka dapat membantu pasukan penjaga perdamaian agar lebih mudah didekati. Keempat, membantu PBB ketika mewawancarai korban kekerasan berbasis gender. Kelima, adalah untuk membimbing taruna perempuan di akademi ketenteraan atau kepolisan. Poin terakhir adalah membantu pasukan perdamaian untuk berkomunikasi dengan perempuan di masyarakat di mana mereka dilarang berbicara dengan pemuda lelaki. Manfaat lain dari keterlibatan perempuan dalam pemeliharaan perdamaian adalah bahawa mereka dapat mengurangi ketegangan dan konfrontasi, meningkatkan akses dan dukungan kepada perempuan lokal, berfungsi sebagai panutan bagi perempuan dalam masyarakat, memberikan keamanan yang lebih besar bagi penduduk lokal, terutama perempuan dan anak-anak, dan meningkatkan keterampilan saat berada di misi penjaga perdamaian PBB (PBB 2016).

Namun demikian secara keseluruhan keterlibatan perempuan dalam proses perdamaian masih sangat kecil. Berdasarkan analisa UN Women dari 1.187 perjanjian perdamaian tahun 1990-2017, terdapat 2% mediator perempuan; 5% negotiator perempuan dan 5% saksi dan penandatanganan perjanjian perdamaian perempuan. Hingga 31 Maret 2019 terdapat 3.472 personel ketenteraan perempuan dan 1.423 personel polis

perempuan dari total 89.681 personel penjaga perdamaian, atau sebanyak 5,46% dari jumlah total (2019a).

Sejarah Keterlibatan Perempuan Indonesia di Sektor Pertahanan Keamanan

Sejarah keterlibatan wanita Indonesia dalam pertahanan dan keamanan telah dimulai sejak masa kolonialisme. Tjoet Nyak Dhien dari Aceh adalah salah satu pejuang perempuan selama era kolonialisme di Indonesia. Dia dikenal sebagai ahli dalam mengatur strategi perang dan menjadi ahli strategi perempuan terbaik. Tokoh pahlawan lainnya adalah Martha Christina Tiahahu. Dia adalah pejuang kemerdekaan Maluku dan aktif dalam perjuangan ketenteraan sejak usia muda. Raden Ajeng Kustiyah Wulaningish Retno Edhi atau lebih dikenal sebagai Nyi Ageng Serang dari Yogyakarta juga menjadi contoh lain pejuang perempuan selama masa kolonialisme.

Setelah kemerdekaan Indonesia, tentera perempuan membantu menjaga kemerdekaan Republik Indonesia dengan berbagai tugas misalnya: memandu ambulans, merawat tentera yang sakit, membuat dapur umum, mengajar membaca, menjahit seragam, dan mendistribusikan senjata dan informasi. Bagian perempuan dalam Tentera Nasional Indonesia (TNI) akhirnya diresmikan di semua pasukan: Korps Perempuan Angkatan Darat (Kowad), Korps Perempuan Angkatan Laut (Kowal) dan Udara Perempuan Angkatan Udara (Wara) yang menjadi anggota TNI Perempuan (WanTNI). Korps Tentera Perempuan dibentuk kerana keperluan personel ketenteraan perempuan untuk bidang tugas tertentu yang memerlukan ketelitian, ketekunan, kesabaran, dan sifat keibuan yang pada dasarnya adalah sifat perempuan. Korps Angkatan Darat Perempuan didirikan pada 22 Desember 1960. Angkatan Udara Perempuan (Wara/Angkatan Udara Perempuan) dibentuk pada 12 Agustus 1962, dengan tujuan agar perempuan dapat menjadi anggota Angkatan Udara Indonesia. Sementara itu, korps perempuan Angkatan Laut yang diketuai oleh Komodor Yos Sudarso didirikan pada 5 Januari 1963.

Selama bertahun-tahun keterlibatan perempuan dalam ketenteraan Indonesia masih diidentifikasi dengan peranan yang dikonstruksikan sebagai peranan perempuan. Hal ini merefleksikan ketidaksetaraan gender di sektor pertahanan dan keamanan. Seperti penelitian yang dilakukan oleh Brahmanu (2015) di korps Tentera Perempuan Yogyakarta. Hasil penelitiannya menemukan bahawa tentera perempuan di Kowad Yogyakarta mengalami ketidaksetaraan gender sejak lama. Namun, ketimpangan yang terjadi dirasakan seperti hal yang wajar dan normal. Komandan Distrik Militer 072 / Pamungkas Yogyakarta ketika diwawancarai menyatakan bahawa pembedaan yang dilakukan untuk pejuang pemuda lelaki dengan pejuang perempuan adalah sesuai dengan sifat perempuan Indonesia. Keraguan tentang stamina fizikal dan naluri untuk bertempur adalah alasan utama pembedaan tugas dan posisi di beberapa bidang.

Di sektor kepolisan, ada sedikit kemajuan dalam jumlah polis perempuan. Data dari Mabes Polri (1993), sebagaimana dikemukakan oleh Rahardjo (2007, 108), menunjukkan bahawa ada peningkatan jumlah Polis Perempuan (Polwan) dari 3 peratus di 1990-1991 hingga 9 peratus pada 1991-1992. Jumlah polis perempuan pada tahun 1992 adalah 5.277 orang dari total 166.658 polis di Indonesia. Mereka sebagian besar

berpangkat sarjan, 18 polis wanita dengan pangkat kolonel dan 1 orang dengan pangkat brigadir jenderal. Tetapi dari tahun ke tahun, peratusan polis perempuan tidak meningkat secara signifikan dan bahkan cenderung menurun dengan bertambahnya personel polis pemuda lelaki.

Pengarusutamaan gender di institusi-institusi pemerintahan Indonesia tidak lepas dari dasar pemerintah Indonesia. Pada tahun 2000 pemerintah Indonesia di bawah Presiden Abdurrahman Wahid mengeluarkan Instruksi Presiden Nomor 9 tahun 2000 tentang Pengarusutamaan Gender dalam Pembangunan Nasional. Namun, Kementerian Pertahanan baru menyusul 13 tahun kemudian dengan mengeluarkan Peraturan Menteri Pertahanan Republik Indonesia No. 42/2012 tentang Pedoman Pengarusutamaan Gender Departemen Pertahanan. Tujuan Peraturan Menteri ini adalah sebagai pedoman bagi Kementerian dalam mengembangkan strategi integrasi gender yang dilakukan melalui perencanaan, implementasi, penganggaran, pemantauan, dan evaluasi dasar, serta program perspektif gender.

Sementara lembaga kepolisian secara rasmi mulai melakukan pengarusutamaan gender sejak tahun 2002 melalui Nota Informasi Kepolisian Nasional Nomor B/ND-526/XII/2002 tentang sosialisasi Pengarusutamaan Gender dan UU Perlindungan Anak. Pada tahun 1997 ada ide membuat desk perempuan untuk menangani kasus-kasus kekerasan terhadap perempuan yang dilatarbelakangi kasus pemerkosaan pukul perempuan Cina dalam tragedi Mei 1998. Ketika masyarakat menuntut agar Polis memiliki personel yang mampu menangani masalah yang berkaitan dengan keamanan perempuan, maka Ruang Layanan Khusus (RPK) didirikan melalui Peraturan Kepala Kepolisian Republik Indonesia tentang Organisasi dan Prosedur Kerja Perempuan dan Unit Layanan Anak (Unit PPA) dan Peraturan Kepala Kepolisian Republik Indonesia Nomor 3 Tahun 2008 tentang Pembentukan Ruang Layanan Khusus dan Prosedur untuk Memeriksa Saksi dan/atau Korban Tindak Pidana.

Saat ini jumlah polis perempuan meningkat secara signifikan. Jumlah polis perempuan mencapai sekitar 30.000 personel, atau hampir 10 peratus dari total jumlah anggota Polis, yang berjumlah sekitar 400 ribu orang. Peningkatan jumlah ini antara lain didorong oleh dasar Polis Indonesia yang sejak 25 Mac 2015 mengizinkan polis perempuan mengenakan tudung atau jilbab. Meski demikian, peratusan yang mencapai hampir 10 peratus masih jauh dari harapannya. Ketua Kepolisian RI menetapkan target 30-40 peratus untuk polis perempuan dari jumlah total polis. Dalam aspek karir beberapa polis perempuan telah berhasil menduduki jabatan, antara lain sebagai Kepala Kepolisian Daerah (Kapolda) (KLRNI 2019a).

Pada tahun 2016 Kementerian Pertahanan Indonesia dan Kementerian Pemberdayaan Perempuan dan Perlindungan Anak (KPPPA) sepakat untuk Mempercepat Pelaksanaan Pengarusutamaan Gender di Kementerian Pertahanan. Beberapa posisi strategik Eselon I, II, III dan IV dalam Kementerian Pertahanan dan TNI dipegang oleh perempuan. Di Markas Besar TNI / Polri, beberapa perempuan memegang posisi strategik dengan pangkat Perwira Tinggi (KLNRI 2019b).

Sumbangan dalam Perdamaian Dunia

Sumbangan Indonesia dalam Misi Pemeliharaan Perdamaian (MPP) PBB dimulai pada tahun 1957, saat Indonesia mengirimkan 559 personel infantri sebagai bagian dari *United Nations Emergency Force* (UNEF) di Sinai. Pengiriman tersebut diikuti dengan sumbangan pengiriman 1.074 personel infantri (1960) dan 3.457 personel infantri (1962), sebagai bagian dari *United Nations Operation in the Congo* (ONUC) di Republik Kongo. Pada tahun 2018 jumlah personel Indonesia yang bertugas dalam berbagai MPP PBB (sesuai data gabungan per 30 November 2018) adalah sejumlah 3.544 personel (termasuk 94 personel perempuan), dan menempatkan Indonesia di urutan ke-7 dari 124 *Troops/Police Contributing Countries* (T/PCC). Personel dan Pasukan Kontingen Garuda tersebut bertugas di 8 (delapan) MPP PBB, yaitu UNIFIL (Lebanon), UNAMID (Darfur, Sudan), MINUSCA (Repubik Afrika Tengah), MONUSCO (Republik Demokratik Kongo), MINUSMA (Mali), MINURSO (Sahara Barat), UNMISS (Sudan Selatan), dan UNISFA (Abyei, Sudan).

Ketika Indonesia terpilih sebagai anggota Majelis Keselamatan Tetap PBB (UNSC) 2019-2020 isu UN peacekeeping merupakan salah satu prioritas Indonesia dalam usaha memberikan sumbangan terhadap penguatan ekosistem/geopolitik perdamaian dan stabilitas global. Pengusungan isu *peacekeeping* juga didasarkan pada kredensial Indonesia sebagai T/PCC terbesar untuk UNSC di antara kelima belas negara anggota UNSC tahun 2019-2020. Oleh kerananya Indonesia memberikan perhatian besar kepada isu-isu peacekeeping, termasuk aspek keselamatan dan keamanan personel dan aspek peningkatan peranan pengaman perempuan (KLNRI 2019a).

Menurut Kementerian Luar Negeri, Indonesia berkomitmen untuk meningkatkan jumlah dan peranan pengaman perempuan Indonesia, dalam rangka mendukung pencapaian target PBB untuk menyiapkan personel perempuan minimum sebesar 15% sebagai pemerhati tentera dan pegawai staff dan 20% sebagai personel polis di UNGA pada tahun 2020. Keberadaan personel perempuan di UNGA telah terbukti memberikan sumbangan bagi peningkatan keberkesanan pelaksanaan mandat, termasuk dalam usaha *winning the hearts and minds* dari masyarakat setempat. Personel perempuan juga memiliki peranan unik dalam membantu usaha MPP PBB mencegah *Sexual Exploitation and Abuse* (SEA). Dalam pertemuan *High-Level Meeting on Sexual Exploitation and Abuse* pada bulan September 2017 di New York, Indonesia telah menandatangani *Voluntary Compact: Commitment to Eliminate SEA*, dan akan mengimplementasikan komitmen tersebut, termasuk melalui kurikulum pelatihan komprehensif yang menekankan pentingnya pencegahan SEA kepada para pengaman Indonesia.

Komitmen Indonesia dibuktikan dengan peningkatan jumlah perempuan yang dikirim dalam misi penjaga perdamaian. Hingga tahun 2017 Indonesia telah mengirim 302 perempuan penjaga perdamaian, 67 di antaranya aktif bertugas di 9 misi penjaga perdamaian PBB. Indonesia juga berkomitmen untuk mencegah pelecehan dan eksploitasi seksual oleh personel penjaga perdamaian di zona konflik. Indonesia bahkan menjadi salah satu negara pertama yang menandatangani kontrak sukarela mengenai

masalah ini dengan PBB pada 18 September 2017. Pada tahun 2018 Indonesia mengirim 94 personel perempuan dan 3.545 personel laki-laki (PBB 2018). Sementara pada tahun 2019 jumlah personel perempuan yang dikirim meningkat menjadi 106 orang dan 3080 personel laki-laki (PBB 2019).

Sebagai Ketua EMM ADMM-Plus tentang PKO untuk periode 2017-2020 Indonesia bersama dengan Australia memainkan peranan penting dalam mempromosikan keamanan berbasis gender. Prestasi dari kepemimpinan adalah lahirnya berbagai rekomendasi, termasuk program pelatihan untuk pasukan penjaga perdamaian, terutama yang terkait dengan Agenda Perempuan, Perdamaian dan Keamanan (ASEAN 2019b).

Prajurit perempuan Indonesia pertama yang dikirim ke operasi penjaga perdamaian adalah Mayor Ratih Pusparini yang bertugas di Kongo pada tahun 2008. Pada awalnya, hanya ada satu perempuan yang mewakili Indonesia dalam pasukan penjaga perdamaian. Pada 2009, Indonesia mengirim lima perempuan penjaga perdamaian lainnya untuk bergabung dengan UNIFIL di Lebanon bersama dengan kontingen dari negara lain. Jumlahnya terus meningkat, naik menjadi 19 personel perempuan pada 2014 dan kemudian 24 personel pada 2015 (TNI 2019). Sejak tahun 2009, tugas penjaga perdamaian perempuan Indonesia telah meningkat sehingga mereka tidak hanya melayani sebagai petugas staf. Peranan berpotensi mereka telah berkembang termasuk staf ketenteraan, staf batalion, dan petugas polis ketenteraan. Tidak ada perbedaan tanggung jawab antara penjaga perdamaian pemuda lelaki dan perempuan di UNIFIL. Keduanya memiliki tugas dan kewajiban yang sama seperti yang diperintahkan oleh kepala mereka (Hadi dan Soesilowati 2018). Secara keseluruhan personel perempuan yang dikirim tersebar di berbagai negara. Tidak hanya dalam Operasi Penjaga Perdamaian PBB di negara yang relatif damai seperti Lebanon atau Haiti. Tetapi mereka juga ditempatkan di berbagai misi PBB di daerah-daerah yang masih terdedah kepada konflik, seperti di Sudan dan Sudan Selatan (PBB 2018).

Pengiriman tentera dan polis perempuan sebagai Penjaga Perdamaian ke berbagai misi PBB di dunia adalah manifestasi dari sumbangan Indonesia dalam menjaga perdamaian dan keamanan dunia. Untuk menjadi penjaga perdamaian, tentera dan polis perempuan menjalani perekrutan yang sangat ketat dari semua unit di Tentera Nasional Indonesia dan Kepolisian Republik Indonesia. Dalam misi UNIFIL di Lebanon, perempuan pasukan penjaga perdamaian lebih sering terlibat dalam Batalyon Infanteri Indonesia. Mereka juga melakukan tugas-tugas seberat penjaga perdamaian laki-laki, seperti berkawal siang dan malam dengan senjata lapis baja kebanggaan Indonesia "Anoa" untuk mengamankan wilayah "Garis Biru" di perbatasan Lebanon-Israel.

Kementerian Luar Negeri Republik Indonesia menjelaskan arti penting pengiriman perempuan pasukan penjaga perdamaian PBB. Alasan utama adalah bahawa korban konflik terutama adalah perempuan dan anak-anak, sehingga keberadaan pengaman perempuan akan lebih boleh diterima. Menteri Luar Negeri Retno Marsudi mengemukakan: "Paling banyak mangsa *post conflict* adalah perempuan dan anak-anak. Secara tradisi mereka lebih nyaman berhubungan juga dengan perempuan. Oleh kerana

itu para Menteri Luar perempuan juga menggerakkan satu desakan agar peranan pengaman perempuan ini juga ditingkatkan” (*Detik.com* 2019).

Menurut Kementerian Luar Negeri Republik Indonesia peranan penjaga perdamaian perempuan sangat penting untuk mengatasi masalah-masalah berbasis gender (Gender Based Violence) di daerah konflik. Keberadaan perempuan sebagai personel penjaga perdamaian akan mendukung keberhasilan suatu misi kerana peranan perempuan dalam konstruksi sosial di masyarakat serta aspek psiko-sosial yang membuat perempuan mempunyai 'keistimewaan' dalam misi-misi kemanusiaan. Perempuan dinilai lebih peka terhadap situasi lingkungan dan budaya setempat sehingga memudahkan penerimaan masyarakat terhadap keberadaan penjaga perdamaian perempuan. Keberadaan penjaga perdamaian perempuan memberikan rasa aman dan nyaman terutama bagi anak-anak dan perempuan yang seringkali menjadi korban kekerasan seksual dalam suatu konflik. Penjaga perdamaian perempuan juga memainkan peranan sebagai *early peace-builders* and *role model* bagi kaum perempuan di daerah konflik lokal melalui aktiviti-aktiviti perdamaian, termasuk aspek keamanan seperti proses pencetakan senjata, demobilisasi, dan reintegrasi, serta negosiasi (KLNRI 2019a).

Komitmen kembali dipertegas ketika Indonesia tampil dalam debat terbuka di Dewan Keamanan PBB. Indonesia mengangkat tema “Menabur Benih Perdamaian: Meningkatkan Keselamatan dan Kinerja Misi Pemeliharaan Perdamaian (MPP) PBB.” Terdapat empat poin yang dikemukakan Indonesia untuk mewujudkan MPP yang berdayaguna, yakni: 1) memperhatikan keperluan spesifik misi (*mission-specific approach*), 2) kemampuan berinteraksi dengan komunitas lokal (*community engagement*), 3) pemajuan peranan perempuan, dan 4) penguatan pelatihan melalui kemitraan global. Pemajuan peranan perempuan dalam MPP menjadi poin yang krusial mengingat perempuan memegang peranan penting dalam pencegahan konflik, manajemen konflik, dan membina perdamaian pasca konflik (KLNRI 2019b).

Dalam implementasinya tujuan-tujuan yang diharapkan tersebut dapat diwujudkan. Pengalaman sebagai penjaga perdamaian perempuan diceritakan oleh Leftenan Kolonel Ratih Pusparini yang telah menjadi penjaga perdamaian dalam tiga konflik, yaitu Syria, Republik Demokratik Kongo, dan Lebanon. Dia adalah satu-satunya penjaga perdamaian perempuan TNI yang dikirim untuk misi PBB UNSMIS di Syria pada bulan April-Ogos 2012 kerana misi PBB baru berusia 4 bulan dan kemudian dibubarkan. Dalam penugasan pertama di Kongo dan Syria, hanya sekitar 20 perempuan tentera yang bertugas. Mereka berasal dari Indonesia, China, Afrika Selatan, India, Ghana, Kanada, Malawi, dan Uruguay. Sementara personel lainnya adalah laki-laki yang jumlahnya mencapai 17 ribu pasukan berseragam ketenteraan, polis, dan staf sivil. Oleh kerananya kerja sama yang baik dengan personel laki-laki amat diperlukan. Ratih mengatakan: “Kita perlu kepercayaan dari rakan kongsi kerja kita yang secara kebetulan adalah lelaki. Mereka perlu memandang bahawa perempuan pun mampu melaksanakan tugas yang sama dengan yang mereka kerjakan kerana sebelum para perempuan diberangkatkan dalam misi, mereka menjalani berbagai pelatihan dan persiapan yang memadai.”(<http://www.unair.ac.id/site/article/read/1099/ratih-pusparini-alumnus-pembawa-misi-perdamaian-di-negara-konflik.html>. Ratih Pusparini, Alumnus

Pembawa Misi Perdamaian di Negara Konflik). Ratih menceritakan kesuksesannya dengan tim melewati barikade di wilayah Homs, Syria untuk dapat berinteraksi dengan kelompok-kelompok oposisi atau pemberontak. Ratih mengemukakan bahawa ia menjadi satu-satunya perempuan Indonesia di misi PBB di Syria dan memiliki kesempatan untuk menunjukkan lebih banyak kemampuan ketika berinteraksi dengan orang-orang Syria: "... kerana sesama Muslim membuat tim kami sangat bergantung pada keberhasilan saya dalam memperoleh informasi, baik dari pemerintah dan oposisi. Kadang-kadang Gubernur Homs hanya ingin memberi tahu banyak jika saya datang ke rumahnya." (Kumparan.com 2019).

Pengalaman lain diceritakan oleh Kapten Mega Aryanti yang merupakan anggota Pasukan Perdamaian Perempuan di Pasukan Interim PBB 2015 di Lebanon (UNIFIL). Kapten Mega mengatakan pentingnya kehadiran perempuan dalam misi penjaga perdamaian. Berdasarkan pengalaman pribadinya di Lebanon, pasukan perempuan lebih dapat diterima dan lebih mudah untuk menjalin komunikasi dengan penduduk setempat, terutama perempuan dan anak-anak. Dalam koordinasi yang erat dengan penduduk setempat, pasukan perempuan mendapatkan berbagai informasi penting yang dapat mendukung efektivitas misi yang sedang dilaksanakan (ASEAN 2019b).

Sementara itu AKBP Yuli Cahyanti yang pernah bertugas dalam misi UNAMID di Darfur Sudan tahun 2011 menceritakan pentingnya tugas-tugas administrasi yang dijalankan oleh personel perempuan. Menurutnya pekerjaan administrasi oleh pengaman perempuan memang tidak boleh dipandang sebelah mata. Bahkan sama pentingnya dengan tugas lapangan: "Pengaman perempuan justru amat penting berada di pekerjaan administrasi, terutama perencanaan kerana dipandang lebih mampu menuangkan perspektif gender secara memadai ke dalam rencana tugas-tugas operasi di misi (Kumparan.com 2019).

Pengalaman-pengalaman yang disampaikan oleh para pegawai perempuan tersebut menunjukkan arti penting keberadaan pengaman perempuan. Mereka menjalankan tugas sebagai personel ketenteraan di daerah konflik dengan menggunakan kekuatan sebagai perempuan, iaitu kewanitaan dan kemampuan berkomunikasi. Dalam berbagai kasus justru kewujudan sebagai perempuan mempermudah mereka dalam menjalankan tugas dan penerimaan masyarakat, maupun pihak-pihak yang berkonflik. Kemampuan menjalin komunikasi dengan penduduk setempat sangat penting— tidak hanya untuk pengumpulan sumber risikan, namun juga untuk implementasi "*early warning systems, conduct capacity building and build trust*". Namun, kerana perempuan dan anak-anak adalah korban utama dalam konflik dengan kekerasan, khususnya kekerasan seksual, seringkali sulit bagi personel laki-laki mengatasi hambatan sosial dan budaya untuk membangun kepercayaan mereka. Hal ini yang menyebabkan personel perempuan justru dapat mengisi gap dengan memberikan rasa aman dan nyaman bagi perempuan dan anak-anak, sehingga proses untuk mengumpulkan data dan informasi menjadi lebih mudah. Kajian yang dilakukan PBB mengenai implementasi Resolusi 1325 menyimpulkan bahawa tentera wanita tidak mengalami halangan budaya yang sama dengan kaum lelaki dan dapat memperoleh informasi dari perempuan dan anak-anak

dengan lebih mudah. Inilah kemampuan yang dapat menjadi kekuatan bagi keberhasilan operasi pemeliharaan perdamaian (Hutabarat 2017).

Kesimpulan

Ada dua hal penting yang menjadi kesimpulan tulisan ini. Pertama bahawa kasus pengiriman perempuan Indonesia dalam Misi Pemeliharaan Perdamaian PBB menunjukkan bahawa negara bukanlah entitas tanpa gender. Namun patriarkalisme yang menjadi ciri maskulin negara telah mengalami pergeseran ke arah yang kurang maskulin ketika negara mulai melihat arti penting melibatkan perempuan dalam usaha mewujudkan perdamaian dunia. Negara juga mulai menyadari bahawa posisi perempuan menjadi sangat penting sebagai aktor utama pemelihara perdamaian, mengingat kaum perempuan dan anak-anak merupakan kelompok besar yang menjadi mangsa kekejaman konflik. Kewanitaan perempuan terbukti menjadi kelebihan yang sangat baik untuk mendekati kelompok-kelompok yang rentan dalam konflik.

Kedua, bahawa peranan yang dilakukan oleh tentera dan polis perempuan Indonesia yang dikirim dalam Misi Pemeliharaan Perdamaian PBB merefleksikan aktiviti politik tingkat tinggi (*high politics*) kerana berada pada alam keamanan antarabangsa. Uniknyanya mereka justru mengelola sifat *high politics* tersebut dengan realiti privatisasi dan domestifikasi melalui peranan-peranan yang mereka lakukan untuk mendekati pihak-pihak yang berkonflik atau membantu agenda pemulihan pasca konflik. Hal ini menunjukkan bahawa agenda keamanan antarabangsa justru boleh diselesaikan melalui aktiviti-aktiviti *low politics*.

Pengakuan dan Pengisytiharan

Penulis merakamkan penghargaan terhadap pewasit tanpanama SINERGI dan cadangan penambahbaikan bagi meningkatkan kualiti makalah ini sepanjang peroses penerbitan. Tiada potensi konflik berkepentingan serta pelanggaran etika penyelidikan terjadi dalam penghasilan karya asli ini. Penyelidikan tidak menerima sebarang bentuk geran, bantuan kewangan atau apa-apa bentuk tajaan dari mana-mana badan dan agensi yang berkaitan.

Rujukan

- ASEAN. 2019a. "ASEAN and Protection of Women Peacekeepers." Secretariat Association of Southeast Asian Nations (ASEAN). Accessed on December 1, 2019. <https://tni-au.mil.id/perempuan-pemelihara-perdamaian-women-peacekeepers>
- ASEAN. 2019b. "Memajukan Peran Perempuan dalam Misi Penjagaan Perdamaian PBB." Secretariat Association of Southeast Asian Nations (ASEAN). Accessed on December 1, 2019. <http://setnas-asean.id/siaran-pers/read/belajar-dari-pengalaman-memajukan-peran-perempuan-dalam-misi-penjaga-perdamaian-pbb>
- Bacchi, C. 1990. *Same Difference: Feminism and Sexual Difference*. Sydney: Allen & Unwin.

- Bisnis.com. 2019. "Indonesia Tingkatkan Partisipasi Perempuan pada Misi Perdamaian PBB." Dilyari pada 1 Desember 2019, <https://kabar24.bisnis.com/read/20190124/19/882246/indonesia-tingkatkan-partisipasi-perempuan-pada-misi-perdamaian>
- Blanchard, Erick M. 2003. "Gender, International Relations, and The Development of Feminist Security Theory." *Signs: Journal of Women in Culture and Society* 28 no. 4: 1289-1312.
- Brahmanu, Dwi Rendy. 2015. *Kesetaraan Gender di TNI-AD (Studi Kesetaraan Gender Komando Wanita Angkatan Darat Sub Koor Yogyakarta Korem 072/Pamungkas)*. Skripsi Program Studi Pembangunan Sosial dan Kesejahteraan Universitas Gadjah Mada. Yogyakarta.
- Cohn, Carol and Cynthia Enloe. 2003. "A Conversation with Cynthia Enloe: Feminist Look at Masculinity and the Men Who Wage War." *Signs: Journal of Women in Culture and Society* 28, no. 4: 1187-1192.
- Detik.com. 2019. "Menlu Retno: Kebutuhan Akan Penjaga Perdamaian Perempuan Meningkat." Dilyari pada 1 Desember 2019. <https://news.detik.com/berita/4227460/menlu-retno-kebutuhan-akan-penjaga-perdamaian-perempuan-meningkat>).
- George N. and L. J. Shepherd. 2016. "Women, Peace and Security: Exploring the Implementation and integration of UNSCR 1325." United Nations Security Council (UNSC). Dilyari pada 3 Desember 2019. http://handle.unsw.edu.au/1959.4/unsworks_47358
- Hadi, Rany Purnama and Sartika Soesilowati. 2018. "The Role of Women in Security Indonesian Women Peacekeepers in the UNIFIL: Challenges and Opportunities." *Masyarakat: Kebudayaan dan Politik* 31, no 4: 380-388.
- Hutabarat, Leonard F. 2017. "Peningkatan Female Peacekeepers Indonesia dalam Misi Pemeliharaan Perdamaian PBB." *Jurnal Pertahanan dan Bela Negara* 7 no. 2: 67-83.
- TNI. 2019. "Mempercepatkan Pelaksanaan Pengatusutamaan Gender." *Tentera Nasional Indonesia (TNI)* Dilyari pada 15 November 2019. <https://www.kemhan.go.id/2016/12/13/kemhan-dan-kpppa-sepakati-percepatan-pelaksanaan-pengatusutamaan-gender.html>
- KLNRI. 2019a. "Indonesia dan Misi Pemeliharaan Perdamaian PBB." *Kementrian Luar Negeri Republik Indonesia (KLNRI)*. Dilyari pada 1 Desember 2019. https://kemlu.go.id/portal/id/read/91/halaman_list_lainnya/indonesia-dan-misi-pemeliharaan-perdamaian-pbb
- KLNRI. 2019b. "Peran Krusial Penjaga Perdamaian Perempuan, Sebagai Agen Perdamaian, Toleransi, dan Kemakmuran." *Kementerian Luar Negeri Republik Indonesia (KLNRI)*. Dilyari pada 1 Desember 2019. <https://kemlu.go.id/portal/id/read/343/berita/peran-krusial-penjaga-perdamaian-perempuan-sebagai-agen-perdamaian-toleransi-dan-kemakmuran>

- Kumparan.com. 2019. "Perempuan Indonesia Mendamaikan Dunia." Dilayari pada 1 Desember 2019. <https://kumparan.com/wendibudi-raharjo/perempuan-indonesia-mendamaikan-dunia-27431110790550293>
- Lyytikäinen, Minna. 2007. "Gender Training for Peacekeepers: Preliminary Overview of United Nations Peace Support Operations." Gender & Peace Security Working Paper 4, United Nations International Research and Training Institute for the Advancement of Women (UN-INSTRAW). Accessed on December 1, 2019. <chrome-extension://efaidnbmnnnibpcajpcglclefindmkaj/https://citeseerx.ist.psu.edu/document?repid=rep1&type=pdf&doi=f9164b57349569ea07dcba2af2e66c72c3d335cf>
- McEvoy, Sandra. 2009. "Loyalist Women Paramilitaries in Northern Ireland: Beginning a Feminist Conversation about Conflict Resolution." *Security Studies* 18, no. 2: 262-286.
- MacKenzie, Megan. 2009. "Securitization and Desecuritization: Female Soldiers and the Reconstruction of Women in Post-Conflict Sierra Leone." *Security Studies* 18, no. 2: 241-261.
- PBB. 2014. Laporan Tahun 2014: New York: Pertubuhan Bangsa-Bangsa Bersatu (PBB).
- PBB. 2016. Laporan Tahun 2016: New York: Pertubuhan Bangsa-Bangsa Bersatu (PBB).
- PBB. 2018. Laporan Tahun 2016: New York: Pertubuhan Bangsa-Bangsa Bersatu (PBB).
- PBB. 2019. Laporan Tahun 2016: New York: Pertubuhan Bangsa-Bangsa Bersatu (PBB).
- Pettman, Jan Jindy. 1992. "A Feminist Perspective on Peace and Security." *Interdisciplinary Peace Research* 4, no. 2: 58-71.
- Rahardjo. Satjipto. 2007. *Building Civil Police: The Legal, Social and Community Perspective*.
- Sjoberg, Laura. 2009. "Introduction to Security Studies: Feminist Contributions." *Security Studies* 18, no. 2: 183-213.
- Stiehm, Judith Hicks. 2000. *Mainstreaming: A Gender Perspective in Multidimensional Peace Support Operations*. New York: United Nations (UN).
- Tickner, J. Ann and Jacqui True. 2018. "A Century of International Relations Feminism: From World War I Women's Peace Pragmatism to The Women, Peace and Security Agenda." *International Studies Quarterly* 62, no. 2: 221-233
- Tickner, J. Ann. 2004. "Feminist Responses to International Security Studies." *Peace Review* 16, no. 1: 43-48

- Universitas Airlangga. 2019. "Ratih Pusparini, Alumnus Pembawa Misi Perdamaian di Negara Konflik." Dilayari pada 15 November 2019. <http://www.unair.ac.id/site/article/read/1099/ratih-pusparini-alumnus-pembawa-misi-perdamaian-di-negara-konflik.html>.
- Wadley, Jonathan D. 2010. "Gendering the State: Performativity and Protection in International Security." In *Gender and International Security: Feminist Perspectives*, edited by Laura Sjoberg, 38-58. New York. Routledge.
- Williams, Kristen P. 2017. "Feminist Security Studies." Oxford Bibliographies, Accessed on December 1, 2019. DOI: 10.1093/obo/9780199743292-0205